
Salige er …  
Prædiken på sommerlejren lørdag aften 15.7.2023, LGJ  

Matthæus 5,1-3: Da Jesus så skarerne, gik han op på bjerget og satte sig, og hans disciple kom hen 
til ham. Og han tog til orde og lærte dem: «Salige er de fattige i ånden, for Himmeriget er deres.  

 

1. Bare fattig, eller fattig tigger?  

Der er stor forskel på en fattige, som ikke tigger, og en fattige, som har rig konge at tigge om 
hjælp. Den ene fattige, er elendig og klarer det ikke. Sådan er det at være uden Gud. Sådan er det 
ikke at kende Jesus. Den anden fattige er lige så elendig, men klarer det. Ja, han er lykkelig og salig. 
Sådan er det at være kristen.  

Jesus taler om ”fattige tiggere”. Fattige i ånden. ”Fattig i ånden” betyder, at man er fattig i sjælen 
og sindet og har det skidt indvendig. Er der nogen udvej? - Jo, når man kender en konge og er hos 
ham i hans kongerige. Det havde de mennesker, som han talte til. Og det har vi også. Jesus er 
Himlens konge, som er kommet til os, som ikke klarer det. Jesus siger jo: ”Salige er de. … For 
Himmeriget er deres!” Derfor klarer de det. Derfor klarer vi det.  

Det er som om alle himlens klokker ringer, englene synger, alle i kirken rejser sig og synger en sang 
for den fattige i ånden, som tigger Gud om hjælp. Det menneske har Jesus som sin konge, og så er 
det i Himmeriget her på jorden. Matthæus har forinden fortalt, at Jesus sagde: ”Omvend jer, for 
Himmeriget er kommet nær!” Nu var der lys i mørket. Nu var Messias hos dem. De var hans folk. 
Og nu sad de hos ham. ”Salige er de fattige i ånden, for Himmeriget er deres!” De mennesker, 
Jesus talte til, var fattige i sig selv, men var tiggere til ham. Han hjalp dem i sjælen og sindet og 
sørgede for alt: Legemet, fremtiden og alle ting. Og det har enhver af os, så mærker at vi er fattige, 
men er hos Jesus. Han lærte dem at bede. Han fortalte dem, at deres far, som sørger for fugle og 
blomster, skulle han så ikke også sørge for jer? – Sådan et ord gør ”Salig”!  

 

2. Fællesskabet med Jesus gør salig  

Efter bjergprædikenen fortæller Matthæus, om de fattige i ånden, hvordan de bad til Jesus. 
Fællesskab med ham er det afgørende. Det afgjorde deres liv. Og det afgør også vores liv. 
Fællesskab med JESUS. En spedalsk kom til Jesus og tiggede om hjælp. En soldat opsøgte Jesus og 
tiggede om hjælp til sin tjener. Og Jesus var hos Peters svigermor, som var febersyg. Hun blev rask 
og glad – salig. Jesus var også med i båden engang, hvor det blev storm på søen. De vækkede ham 
og bad: Hjælp os, vi går under. Var de salige? JA. Jesus stillede stormen på søen. Matthæus 
sammenfatter og siger: ”Han tog vore lidelser, han bar vore sygdomme” Altså ikke kun deres 
sygdomme og lidelser, som der fortælles om, men også Matthæus’ og vore lidelser og sygdomme. 
Dine og mine. Ligesom han var med dem i båden på søen, sådan er han med i vore liv, når det 
stormer og bliver svært.  

Du er salig! Også selv om det stormer lige nu – og du er syg i morgen. Hvis ikke hjælpen kommer i 
aften, i morgen eller i overmorgen, så kommer den dog lidt senere, og senest efter døden, når han 
rejser dit legeme op fra graven. Salige er de fattige tiggere, som beder til JESUS, for Himmeriget er 
deres. Han er hos dem.  

 

3. Sammen med Guds søn HER  

Men hvor er han? Hvor er han, så vi kan tigge ham om hjælp med alt det, vi går rundt med? 
Matthæus svarer stærkt.  



FØRST siger han kapitel 1 med et citat fra Herrens ord ved profeten: ”Se, jomfruen skal blive med 
barn og føde en søn, og de skal give ham navnet Immanuel.” (1,23). Guds søn blev menneske som 
os. Derfor er det godt at være menneske. Du har JESUS som bror. Og hans far er vores far. 
SAMMEN MED HAM FORDI HAN BLEV MENNESKE. Hør hebræerbrevets ord: 14 Siden børnene alle 
er af kød og blod, måtte han også blive det ligesom de, for at han med sin død skulle gøre ham 
magtesløs, som har dødens magt, nemlig Djævelen, og befri alle dem, som af frygt for døden hele 
livet igennem havde været holdt nede i trældom. Heb 2,14-15). Derfor er det godt at være 
menneske! Han er nær som min bror.  

NÆSTE stærke svar får vi i Matthæus 18. hvor Jesus taler om, når kristne er sammen: Jeg siger jer 
også: Alt, hvad to af jer her på jorden bliver enige om at bede om, det skal de få af min himmelske 
fader. For hvor to eller tre er forsamlet i mit navn, dér er jeg midt iblandt dem.” (Matt 18,19-20). 
Jesus er i sin menig-hed, når de samles i hans navn. Og her har han lovet at komme fysisk med sit 
legeme og blod hver søndag. Hør hvor han siger om brødet og vinen i nadveren: ”Det er mit 
legeme og det er mit blod. Gør det til min ihukommelse!” (Matt 26,26-29). Han er hos os og giver 
os sig selv. Sit liv. Han er lige så tæt på os, som dengang i båden i stormen på søen. - Men hvad, 
hvis de ikke er ret mange? Hvad med 2 eller 3? Det er netop der, han kommer. Han kalder sin 
menighed for ”sin lille hjord” (Lukas 12,32).  

Og TREDJE stærke svar får vi Matthæus 28, der, hvor han lover: ”Og se, jeg er med jer alle dage, 
indtil verdens ende. (Matt 28,20).  

 

4. Sammen med Jesus i de små og svage  

Men Matthæus understreger også Jesu nærvær i det kristne fællesskab, når det ser aller fattigst 
ud: Den, der ydmyger sig og bliver som dette barn, er den største i Himmeriget; og den, der tager 
imod sådan et barn i mit navn, tager imod mig. (Matt 18,4-5). For har du ikke mærket det, hvad et 
barn, som tror på Jesus, kan give og give dig? Og hvad en der er fattig i ånden – svag – men håber 
til Jesus, har givet dig? På en måde er de mindste og de svageste de stærkeste. For de er de 
stærkeste tiggere. De lever på Guds hjerte. - Hvis vi kun vil være sammen med såkaldt ”stærke 
kristne”, som kan give dig en masse gode oplevelser, da mister vi simpelthen fællesskabet med 
Jesus! Skræmmende! Jesus siger også: For jeg var sulten, og I gav mig noget at spise, jeg var 
tørstig, og I gav mig noget at drikke, jeg var fremmed, og I tog imod mig, jeg var nøgen, og I gav 
mig tøj, jeg var syg, og I tog jer af mig, jeg var i fængsel, og I besøgte mig. Da skal de retfærdige 
sige: Herre, hvornår så vi dig sulten og gav dig noget at spise, eller tørstig og gav dig noget at 
drikke? Hvornår så vi dig som en fremmed og tog imod dig eller så dig nøgen og gav dig tøj? 
Hvornår så vi dig syg eller i fængsel og besøgte dig? Og kongen vil svare dem: Sandelig siger jeg 
jer: Alt, hvad I har gjort mod en af disse mine mindste brødre, det har I gjort mod mig. (Matt 25,35-
40). Det er ikke sikkert, at vi selv er klar over, at vi er sammen med Jesus, når vi er sammen med 
andre kristne, men det er vi. Han er midt iblandt os. Og er vi så salige? JA. På grund af Jesus. Men 
hvis vi helst er fri for at være sammen med sultne, tørstige, fremmede, nøgne, syge og fængslede 
brødre og søstre i troen, da går vi glip af fællesskab med Jesus! Og da ender vi som fattige 
mennesker, som ikke tigger Jesus om hjælp, men bilder os ind at vi klarer det selv. Det er vantro.  

Sådan viser Jesus os, at han er os meget nær i de små og svage og hjælpeløse. Og han giver os lov 
til at tigge hos hinanden i menigheden og opmuntrer os til at hjælpe hinanden med det, vi kan 
hjælpe med. Diakoni. Tjeneste. Gud sørger for gennem andre kristnes kærlighed og omsorg. 
Paulus siger: Jeg har vist jer, at ved at arbejde sådan bør man tage sig af de svage og huske på de 
ord, Herren Jesus selv sagde: «Det er saligere at give end at få.» (ApG 20,35). Sådan er Jesus! Han 
har levet sådan. Han har givet hele sit liv bort til os. Derfor er vi salige! Vi er salige, når vi i vores 
fattigdom er hos Jesus midt i livet og midt i hans svage menighed og tigger ham om hjælp. Det vil 
vi gøre her på sommerlejren – og Amen. 


